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یــادداشــت
لزوم بهره مندی حداکثری از روابط 

اینکه عده ای معتقدند سفر اردوغان و پوتین به تهران در 
راستای نوعی تقابل با حضور بایدن در منطقه و ایجاد اتحاد 
سه جانبه ای در برابر اتحاد عربی-  اسرائیلی و آمریکایی 
است چندان درست به نظر نمی رسد. چرا که اساسا ترکیه 
خود یکی از کشورهای عضو ناتو است و در آن جبهه تعهد 
داشته و حتی قوی ترین نیروی نظامی زمینی ناتو از آن 
این کشور است. لذا اساسا این فرض اشتباه است که جبهه 
شرق و غرب ایجاد شود یا در قبال کشورهای عرب منطقه 
تحرکاتی صورت پذیرد. همان طور که شاهدیم روسیه خود 
با قطر، امارات، عربستان و دیگر کشورهای عرب، مناسبات 
خوبی دارد. هرچند که ایران نیز نباید به دنبال این رویکرد 
باشد و منافع ایران این نیست که در یک بازی دوقطبی قرار 
بگیرد. خوب است که در همه قطب ها و طرف ها حضور قوی 
داشته باشیم که منجر به یک رقابت و توازن مثبت شود که 
باعث گردد بیشترین منافع و عایدی ها برای کشور فراهم 
شود. حضور در یک قطب منافع حداقلی می آورد در حالی 
که اگر در همه قطب ها باشیم و رقابت و جود داشته باشد 
منافع حداکثری را می توان به بار آورد. نمونه حداکثری این 
مساله را نیز می توان در رویکرد کشور هند دید که هم روابط 
خوبی با روسیه دارد و هم زمان روابط مثبت اقتصادی نیز با 
چین دارد. هرچند که مشکلات امنیتی و مرزی هم داشته 
باشد. لذا ما در جبهه مقابل اعراب نخواهیم بود و حتما باید 
در کنار اعراب باشیم. البته شاید برخی دوست داشته باشند 
که همه چیز دوقطبی تعریف شود اما واقع مطلب آن است 
که این دوقطبی ها چیزی جز ضرر و زیان نخواهد داشت. اگر 
بخواهیم روابط خوب و موثری با شرق داشته باشیم ؛ این 
رویکرد نباید به این معنی باشد که به همین روابط محدود 
شود، چراکه باید برای کسب حداکثر منافع بتوانیم با غرب 
نیز ارتباط برقرار کنیم و جبهه غرب نیز ترغیب شود تا با 
ایران همکاری بیشتری داشته باشد. البته طی 42 سال 
گذشته هیچگاه ایران و روسیه روابط استراتژیک خیلی 
بالایی حداقل در خصوص روابط اقتصادی نداشته اند و امروز 
هم که این اتفاق رخ داده به دلایل مشخص است. پیش 
از این روابط اقتصادی ایران با روسیه 3 میلیارد دلار بوده 
است. لذا هر آنچه ایران علاقه نشان می داده طرف روسی 
قدم موثری برنداشته است. همین شرکت روسی گازپروم 
زمانی که تحریم ها برداشته شد به تهران آمد و قرارداد بست 
اما با روی کارآمدن ترامپ و خروج آمریکا از برجام، گازپروم 
هم مانند سایر شرکت هایی همچون توتال از ایران رفت. 
اینکه امروز شرایط تغییر کرده و روابط روسیه و ایران به 
جهت مناسبات اقتصادی بهبود پیدا کرده نیز به دلیل جنگ 
اوکراین و تحریم هایی آمریکا و اروپایی ها علیه روسیه است. 
هر چند که ما می توانیم برای خودمان این مساله را به فال 
نیک بگیریم از این توافقات با روسیه در حوزه های مختلف 

بهره لازم را ببریم. 

فـــــرارو
 آزمون مناسبات پیچیده و سخت

 ایران، روسیه و ترکیه

تهدیدها و اقدامات نظامی اخیر ترکیه علیه نیروهای کرد در 
مناطق شمال سوریه و عراق، حتی پس از اجلاس سه جانبه تهران 
و مخالفت صریح ادامه یافت. قرن نو نوشت؛ همچنین با توجه 
به اینکه ارتش آمریکا در شرق سوریه حضور دارد و با نیروهای 
دموکراتیک سوریه )SDF( همکاری می کند، عملیات نظامی 
اخیر روابط آمریکا و ترکیه را نیز آزمایش خواهد کرد و در حالی که 
واشنگتن به حمایت ترکیه در جنگ اوکراین نیاز دارد، روسیه نیز 
برای تحت فشار قرار دادن ترکیه کارت های خود را در اختیار دارد. 
ویلیام برنز، رئیس سیا مدعی است که روابط بین روسیه و ایران از 
»محدودیت ها« و عدم اعتماد رنج می برد. اظهارات برنز در پی سفر 
نادر رهبر روسیه در هفته جاری به پایتخت ایران مطرح شد، جایی 
که پوتین با مقام معظم رهبری و رئیس جمهور و همچنین رجب 

طیب اردوغان رئیس جمهور ترکیه گفت وگو کرد. 
   به سوی مشارکت استراتژیک ضدآمریکایی

برای سال ها، روسیه و ایران به طور پیوسته در حال ایجاد 
رابطه ای هستند که فراتر از همکاری های عملگرایانه ساده، به 
سوی یک مشارکت استراتژیک عمیق تر که مخالف ایالات متحده 
است، گسترش یافته است. برای روسیه و ایران، دستاوردهای 
دیپلماتیک و اقتصادی حاصل از این دیدار، لحظه ای بود برای 
اعلام خبر روابط نزدیک تر بین دو کشور در مواجهه با فشار غرب. 
نیسان رفعتی، تحلیلگر گروه بین المللی بحران به نیوعرب گفت: 
»از دیدگاه ایران، می توان گفت که چند دستاورد بالقوه وجود دارد: 
اپتیک میزبانی یک اجلاس در سطح بالا و در مورد سوریه، انتقال 
مخالفت با تحرکات نظامی ترکیه در شمال.« رفعتی خاطرنشان 
کرد: »اعلامیه اجلاس سران درباره یادداشت تفاهم بین شرکت 
ملی نفت ایران و گازپروم این استدلال را تقویت می کند که تهران 
به دنبال فرصت های توسعه اقتصادی به رغم تحریم های آمریکا و 
در صورت عدم احیای توافق هسته ای است.« در واقع پوتین نشان 
داد که روسیه و ایران آماده افزایش همکاری در زمینه امنیت 
بین المللی هستند. حتی پیش از این کاخ سفید مدعی شده بود 
که مقامات روسی برای تهیه پهپادهای ایرانی برای استفاده در 
جنگ اوکراین در ایران هستند. ادعایی بدون ارائه اطلاعات قابل 

صحت سنجی که از سوی تهران تکذیب شد. 
  همسویی تهران، مسکو علیه عملیات ترکیه در 

سوریه
در بحث مسائل امنیتی، تمایل اردوغان برای انجام یک عملیات 
نظامی جدید در سوریه به شدت مورد مخالفت ایران و روسیه 
است. تهران و مسکو ترجیح می دهند که سرزمین سوریه به 
کنترل کامل حاکمیت بشار اسد در دمشق بازگردد. اردوغان 
گفته؛ آنچه ما از روسیه و ایران انتظار داریم حمایت آنها از ترکیه 
در مبارزه با تروریسم است. وی خاطرنشان کرد که توافقی که 
در سال 2019 با روسیه و ایالات متحده به دست آمد، قرار بود 
شبه نظامیان کرد در سوریه تا 19 مایلی از منطقه مرزی عقب رانده 
شوند، شرطی که ترکیه می گوید هرگز به طور کامل اجرا نشد. از 
آن سو، ایالات متحده و روسیه اگرچه در دو طرف مخالف مناقشه 
سوریه هستند، اما مایل نیستند که شاهد حمله جدید ترکیه به 

شمال سوریه باشند. 
  تعادل شکننده در سوریه

در شمال سوریه، نیروهای دموکراتیک سوریه SDF در حال 
حاضر شهرهای استراتژیک تل رفعت، منبج و کوبانی را در اختیار 
دارند که اکنون مستقیما توسط ترکیه و متحدان محلی آنکارا در 
سوریه در معرض تهدید قرار دارند.  ایران نیز نگران دو روستای 
شیعه نشین در نزدیکی تل رفعت، نوبل و الزهراست که آنها نیز در 
معرض تسخیر نیروهای تحت حمایت ترکیه قرار دارند. در پاسخ 
به تهدیدهای ترکیه، نیروهای SDF یک اتاق عملیات مشترک 
به نام »صاعقه شمالی« با نیروهای فاطمیون و گردان های بعث 
دولت سوریه ایجاد کرده اند. ژنرال مظلوم عبدی، فرمانده نیروهای 
دموکراتیک سوریه در 15 جولای اعلام کرد که با کمک دولت اسد 
در حال افزایش دفاع خود در امتداد منطقه مرزی برای مقاومت در 

برابر تهاجم ترکیه هستند. 
  آیا توافق سوریه روی میز است؟

به رغم حمایت ترکیه و روسیه از طرف های مخالف در درگیری، 
دو کشور از سال 2019 گشت زنی های مشترکی را در مناطق 
خاصی انجام داده اند. همچنین این دو کشور به همراه ایران در 
روند صلح آستانه که هدف آن حل و فصل مناقشه سوریه است، 
مشارکت دارند. از آنجا که بحران سوریه تقریباً به طور کامل در 
دستور کار دیپلماتیک ایالات متحده غایب است، روس ها، ترک ها 
و ایرانی ها از نظر تئوری می توانند برای تنش زدایی و یافتن راه حلی 
به خواست خود با یکدیگر همکاری کنند. در پی نشست تهران، 
پوتین گفت که ایران و ترکیه از فرمت آستانه برای مذاکرات صلح 
استفاده خواهند کرد و خاطرنشان کرد که دولت و مخالفان سوریه 
به همراه اردن، عراق و لبنان و همچنین سازمان ملل می توانند در 
این نشست شرکت کنند. با توجه به اینکه ارتش آمریکا در شرق 
سوریه حضور دارد و با نیروهای دموکراتیک سوریه )SDF( در 
ظرفیت مبارزه مستمر با تروریسم همکاری می کند، یک عملیات 
نظامی احتمالی روابط آمریکا و ترکیه را نیز آزمایش خواهد کرد. با 
این حال، واشنگتن همچنین به حمایت ترکیه در جنگ اوکراین 
نیاز دارد. از سوی دیگر روسیه برای تحت فشار قرار دادن ترکیه 
کارت های خود را دارد. شورای امنیت سازمان ملل متحد به دلیل 
حق وتوی روسیه قادر به تمدید ماموریت بشردوستانه سازمان 
ملل در استان ادلب سوریه نبود. دیپلمات های روسی قاطعانه از 
تمدید معمول ارسال کمک های ضروری سازمان ملل از طریق 
گذرگاه مرزی باب الحوا به حدود 4میلیون آواره سوری در استان 
ادلب عقب نشینی کرده اند، با پافشاری بر این استدلال که ترکیه 
باید برای کاهش قدرت »هیات تحریرالشام« )HTS( در ادلب 
اقدامات بیشتری انجام دهد، عقب نشینی کرده اند. سازمان ملل در 
نهایت به توافقی در مورد تمدید شش ماهه ماموریت کمک رسانی 
دست یافت. هم روسیه و هم سوریه در هفته های اخیر حملات 
خود را به هیات تحریرالشام افزایش داده اند، اگرچه آتش بس 

متزلزل از نظر فنی از سال 2020 به قوت خود باقی است. 
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محسن روحی صفت 
کارشناس مسائل بین الملل

در موضوع حجاب 
اینکه برخی در درون 
منزل خود به چه 
شکلی رفتار می کنند 
حتی اگر مهمان نیز 
داشته باشند یک 
موضوع است و اما 
اگر موضوع حجاب 
در سطح جامعه 
باشد موضوع 
دیگری است که هر 
کدام شرایط خاص 
خود را دارد. در 
جنبه عمومی حجاب 
اگر بی حجابی و 
یا بدحجابی باعث 
ضرر و زیان به 
جامعه باشد باید در 
حد همان بی حجابی 
امر به معروف 
صورت بگیرد. در 
غیر این صورت 
ورود به حریم 
شخصی افراد برای 
موضوع حجاب جایز 
نیست 

ما باید روش های 
ترویجی به حجاب را 
تغییر بدهیم. اینکه 
در خیابان به دختران 
و زنان تذکر بدهیم 
و اگر گوش نکردند 
با آنها به تندی 
رفتار کنیم و عده ای 
از آن فیلم گرفته و 
در سطح جامعه 
منتشر کنند نه تنها 
به افزایش حجاب در 
جامعه منجر نخواهد 
شد که شرایط را 
بدتر می کند 

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

مدیریـــت  سال های  رکورددار   
صداوسیما هستید و قبل ازآن هم پست 
مهمی در اختیارتان بود. چه شد در این 

جایگاه حاضر شدید؟ 
مدیریت من در صداوسیما از مرداد 1360 تا 
25 بهمن 1372 بود و 13سال در این مسئولیت 
حضور داشتم. پیش از مدیریت صداوسیما هم 
معاون نخست وزیر وقت یعنی شهید رجایی 
بودم. در خاطرم هست در عصر پنج شنبه ای، 
از شورای سرپرستی دفترم آمدند تا از من برای 
پذیرفتن ریاست صداوسیما دعوت کنند. به آنها 
گفتم اجازه دهید تا با امام)ره( مشورت کنم،  
نظر ایشان را بدانم و سپس نظر بدهم اما بعد از 
اینکه از نزد من رفتند، ساعت 8 و نیم شب حکم 
ریاستم بر صداوسیما از این رسانه قرائت شد. روز 
شنبه به خدمت امام)ره( رفتم و به ایشان عرض 
کردم »هدف من این بوده که پیش از اتخاذ 
تصمیمی از شما اجازه بگیرم اما در برابر عمل 
انجام شده قرار گرفتم. شما رهنمودهای تان را 
به من بفرمائید.« امام)ره( 5 نکته درباره صدا و 
سیما فرمودند. نکته اول اینکه صداوسیما، صدای 
اسلام است بنابراین باید اندیشه های اسلامی را 
مطابق با اخلاق اسلامی و ارزش های اسلامی 
تبلیغ کند. دومین نکته این بود که صدا و سیما 
متعلق به همه مردم است و متعلق به شرکت 
سهامی یا قشر خاصی نیست بنابراین باید مسائل 
مردم را در نظر بگیرد. سومین نکته این بود که 
باید مطالب آموزنده از این رسانه پخش شود و 
بدآموزی نداشته باشد. چهارمین نکته درباره 
کارکنان صداوسیما بود که ضد نظام نباشند.  
امام در این بخش جمله معروفی دارند که »صدا 
و سیما دانشگاه عمومی است« این رهنمودهای 

امام برای ما بسیار ارزشمند و راهگشا بود. 
 در آن برهه گروه های زیادی در کشور 

فعال بودند و مدیریت آنها آسان نبود. 
بله.  همان طور است که اشاره کردید. در اوایل 
انقلاب، عناوین اصلاح طلب و اصولگرا وجود 

نداشت و به اسم خط 1،  2 و 3 بودند. 
 کدام گـــــرایش بر سمت و سوی 

صداوسیما غلبه داشت؟
در برنامه های گفت  وگو، خبر و برنامه های 
سیاسی اهمیت نداشت که طرف مقابل متعلق به 
چه جناح یا گروهی است بلکه مطلبی که عنوان 
می کرد، دارای اهمیت بود. در این مطالب علاوه 
بر اینکه باید در چارچوب فرمایشات امام)ره( 
و به دور از انحراف و بدآموزی مطرح بود باید 
آموزنده بودن و در راستای اخلاق اسلامی بودن 
هم مورد توجه قرار می گرفت. در برنامه های 
تولیدی مانند فیلم و سریال و... سعی می کردیم، 
سریال مشکلی در جامعه و قشری از جامعه 
را حل کند و راهکار نشان دهد. در آنجا هم به 
لحاظ دکور و دکوپاژ و لباس و این مسائل سعی 
می کردیم تبلیغ کننده برای قشر خاصی نبوده 

و اشرافی گری نداشته باشیم برخلاف امروز بود 
که می بینید بسیاری از آگهی ها و برنامه های 
تبلیغاتی صدا و سیما، ترویج اشرافی گرایی، 
ریخت و پاش های غیرمتعارف و خارج از اصول 
اسلام است و در زمان حضورم در صداوسیما 
سعی شد تا رهنمودهای امام اجرا شود بنابراین 
ما علیه فرد یا جریانی نبودیم که بخواهد از ما 
دلخور شود یا شکایتی کند. امام)ره( درباره 
برنامه های سیاسی تلویزیون به  ندرت اظهار نظر 
می کردند. آن زمان ما در صداوسیما یک شورای 
سیاسی داشتیم که این شورا متشکل از 15نفر از 
نمایندگان مختلف نهادها مثل وزارت اطلاعات، 
قوه قضائیه، قوه مجریه، احزاب و روزنامه نگاران 
بود که بحث های سیاسی در رابطه با برنامه های 
تلویزیونی در این شورا مطرح می شد و هیچ وقت 
هم مشکلی نداشت. هیچ گاه ما را در رابطه با 
مسائل سیاسی برنامه ها منع نمی کردند، به غیر 
از یک مورد که آن هم در زمان ریاست من نبود. 
 سریال های صداوسیما در دوران شما 
با امروز تفاوت کرده است. به عنوان نمونه 
مردم در گذشته برای مشاهده سریال ها 
اشتیاق داشتند اما اکنون سریال هایی 
مانند گاندو ساخته و پخش می شود که 
دلخوری بخشی از جامعه را به دنبال داشت. 
ایده هایی مانند ساخت سریال های سیاسی 
در زمان مدیریت شما مطرح نبود یا حفظ 

مخاطب برای تان مهم بود؟
طبیعی بود که تمایلی به سیاسی کاری در 
صدا وسیما نداشتیم چراکه برخلاف رهنمودهای 
امام بود.  در شب های دوشنبه سریال های ایرانی 
تولید خودمان را پخش می کردیم که حدود 85 
تا 90 درصد جامعه مخاطبش بودند. خیابان ها 
در ساعت 9 یا 10 شب یعنی زمان پخش سریال 
خلوت می شد و مردم راضی بودند و تشکر 
می کردند. در سریال هایی که پخش می کردیم 
به نوعی آموزش داده می شد یا باعث رفع مشکلی 
بود به عنوان نمونه در سریال های اجتماعی 
مثل »سایه همسایه« رفتار اجتماعی، رفتار 

همسایگی و خانوادگی آموزش داده می شد. 
  بعضی از سریال ها هم مثل اوشین 

برایتان دردسر شد! 
دردسر زیادی برای سریال اوشین ایجاد 
نشد. این سریال را از ژاپن خریدیم و در ایران 
دوبله کردیم.  تغییرات زیادی در سریال داده 
شد که مناسب با فرهنگ ایرانی باشد. خانم 
اوشین یک معلم کوشا در سریال بود اما در 
ورژن اصلی نقش او متفاوت بود. در آن مقطع 
از خانمی پرسیده بودند الگوی شما کیست؟ آن 
دختر خانم هم گفته بود که » الگوی من اوشین 
است« امام خمینی)ره( این مصاحبه را شنیده 
بودند و دستور دادند اگر قصد توهین داشته، 
مجازات شود.  دادستان چند نفر از همکاران ما 
را دستگیر کردند در نامه ای به امام نوشتم »من 

مقصر هستم و اگر قرار است کسی مجازات شود 
من هستم. اگر همکاران ما را مجازات کنید، من 
نمی توانم صدا و سیما را اداره کنم« امام گفتند 
شما بنویسید من عفو می کنم. من نامه نوشتم و 
خدمت ایشان دادم و امام عفو کردند. همکاران 
بازداشتی را به زندان نبرده بودند، در همان دفتر 
رئیس زندان بودند که با میوه ها و شام از آنها 

پذیرایی کرده بودند تا اینکه روز بعد آزاد شدند. 
 سریال اشک تمساح هم در زمان شما 

پخش شد؟
ماجرای اشک تمساح هم درباره یک زوج 
سلطنت طلب بود که زندگی مخفیانه ای در 
ایران داشتند و در یک اتاق زن و مرد با یکدیگر 
صحبت می کردند. بازیگر زن به دلیل اینکه 

هیچ  می کرد،  بازی  را  سلطنت طلب  نقش 
حجابی نداشت. آنها بر سر یک میز غذاخوری 
می نشستند و با هم صحبت می کردند.  علیه 
این صحنه ها در نماز جمعه تهران یک تومار 
نوشتند که اشک تمساح، اشک مومنین را 
درآورد و پانزده هزار نفر امضا کردند. روزنامه 
کیهان هم نوشت 15 هزار نمازگزار از صدا و سیما 

خواستار توقف این سریال 13 قسمتی شدند. 
من خدمت امام رفتم، از ایشان کسب تکلیف 
کردم که امام فرمودند لیبرال ها، تومارنویسان 
را هم فریب داده اند و امام)ره( همچنین گفتند 
از من سوال کن و بنویس و من جواب می دهم. 
من مطالبی را نوشتم و امام)ره( یک جواب دادند. 
»باسمه ای تعالی. نظر نمودن به این قبیل فیلم ها 
نمایشنامه ها هیچ یک اشکال شرعی ندارد و 
بسیاری از آنها آموزنده است و پخش آنها نیز 
اشکالی ندارد. همین طور فیلم های ورزشی 
همین طور آهنگ ها اکثرا بی اشکال است. گاهی 
خلاف به طور نادر دیده می شود که باید بیشتر 
مواظبت کرد لکن دو نکته باید مراعات شود اول 
آنکه کسانی که گریم می کنند باید محرم باشند 
و اجنبی حرام است چنین کاری را انجام دهد 
دوم آنکه بینندگان از روی شهوت نظر نکنند. 

روح ا... موسوی خمینی.« 
 مشکل حجاب زنان سریال هم حل 

شد؟
به دلیل اینکه سریال اشک تمساح برای خارج 
نشینان بود، از امام پرسیدم که آیا در برنامه های 
صدا و سیما پخش این سریال خلاف شرع بوده یا 
خیر. امام جواب دادند که تمام برنامه ها آموزنده 
و بدون اشکال است و خلاف به طور نادر دیده 
می شود ولی باید به دو نکته توجه کرد. نکته 
اول این بود که اجنبی گریم نکند و نکته دوم 
این بود که بیننده از آن شهوت و لذت نبرد. 
رفتیم خدمت امام و پرسیدیم اینکه فرمودید 
اجنبی گریم نکند یعنی چه و ایشان فرمودند 
تذکر به این بود که شما اگر بازیگر خانم دارید، 
ولی گریمور زن ندارید یا بازیگر مرد دارید ولی 
گریمور مرد ندارید، خلاف شرع است اما اگر 

گریمورها محرم باشند، اشکالی ندارد. 
 سریال  پائیز صحرا هم مشکل حجاب 

داشت. 
سریال پائیز صحرا را ساختیم.  در پائیز صحرا 
مقداری خشونت و مقداری هم بی حجابی بود 
ولی امام گفتند این سریال آموزنده است و 
ایرادی به فیلم نگرفتند که بگویند خلاف شرع 
است. موضوعات سیاسی را مدنظر داشتیم و 

رعایت می کردیم.  
 پس با پشتوانه امام به اداره صداوسیما 

پرداختید. 
رابطه امام)ره( با تلویزیون خیلی خوب بود. 
امام)ره( برنامه ها را می دیدند و دقت خیلی 
زیادی داشتند و گاهی تذکر می دادند. اظهارات 
و فرمایشات امام بسیار موثر و تاثیر گذار بود. 
سالگرد امیرکبیر برنامه نداشتیم و در آن زمان 
از نظر برنامه سازی در مضیقه بودیم. سریالی با 
عنوان سلطان صاحبقران در زمان شاه ساخته 
بودند که داستان زندگی امیرکبیر و ناصرالدین 
شاه بود. در این سریال صحنه ای بود که همسر 
امیرکبیر هنرپیشه معروف و خوش سیمایی بود، 

وقتی امیرکبیر را شهید کردند، گریه می کرد و 
اشک از چشم هایش به پایین می آمد که صحنه 
بسیار زیبایی را ساخته بود. امام من را خواستند 
و فرمودند امیرکبیر چنین همسری داشته است 
که شما این چهره را برایش ساخته اید؟ امام به 
نکات ریز توجه می کردند و تذکر می دادند که اگر 
موردی بود اصلاح کنیم. پرسیدم خلاف شرع 
است ایشان گفتند مقدسین ایراد می گیرند. 
اینها مسائلی بود که ما در آن دوران در صدا و 

سیما داشتیم. 
 اعترافات تلویزیونی متهمان سیاسی 

در دوران مدیریت شما نبود؟
خیر. در مواردی مثلا از آقای شریعتمداری 
آن دوران وزیر اطلاعات بود، مصاحبه از ایشان 
گرفته بودند و این مصاحبه را پخش کردند که 
بعد از مصاحبه می خواستیم، برنامه سازی کنیم 
اما امام فرمودند همان مصاحبه کافی است و در 
زمینه اخبار اعترافات زندانیان یا... در این زمینه 

فعال نبودیم. 
  پس امام مخالف پخش بودند. 

بله امام مخالف بودند. 
  در حال حاضر مردم نسبت به وضعیت 
معیشتی ناراضی هستند. در زمان شما هم 
جنگ و مشکلات اقتصادی بود. این دو 

مقطع را مقایسه کنید. 
صدا و سیمای الان با آن دوران بسیار تفاوت 
دارد به این دلیل که آن دوران ما دو کانال 
تلویزیونی داشتیم که اواخر سه کانال شد. 
این شبکه ها برنامه 24 ساعته نداشتند و 
فقط چند ساعت در روز برنامه پخش می شد 
مثلا بعدازظهر ساعت 4 شروع می شد تا 12 
شب ولی الان صدا و سیما بیشتر از 20 کانال 
موضوعی دارد که برخی از آنها شبانه روزی 
فعالیت می کنند. ارزیابی از این موضوع در 
حال حاضر بسیار مشکل است چون باید در 
آن موضوع اشراف داشت تا خطایی در آن 

ایجاد نشود. 
 منظور من جهت گیری صداوسیما در 
مواجهه با مشکلات اقتصادی جامعه است؟

اکنون صدا و سیما کانال های عمومی و 
موضوعی دارد که اخبار جهت گیری آنها بیشتر 
در جهت حمایت از دولت است. صداوسیما 
باید در جهت مردم باشند و مسائل و مشکلات 
مردم را آن گونه که است منعکس کند نه اینکه 
گزارشی تهیه و تاکید کند مثلا این جنس با این 
قیمت پایین عرضه شده است اما وقتی من برای 
خرید همان جنس اقدام می کنم با قیمت بالایی 
مواجه می شوم. اکنون تنها برداشتی که از شبکه 
سراسری و اخبار صدا سیما می شود این است که 
جنبه حمایتی از دولت دارد و درباره مجلس هم 
اینگونه عمل می کند نکات ضعف را نمی گوید. 
اگر صدا و سیما بخواهد خودش را اصلاح کند 

باید در جهت مردم باشد. 

آرمان ملی - مطهره شفیعی:  درجه هوا بالاست و همگان به دنبال سایه برای پناه گرفتن از تابش مستقیم نور خورشید هستند مانند 
وضعیت سیاسی کشور که در این روزها خالی شده و فعالیت های سیاسی رونق ندارد. چنین روزهایی بهترین فرصت برای بازخوانی 
خاطرات مسئولان و بیان ناگفته های آنهاست. در این راستا محمد هاشمی رفسنجانی به روایت چالش ها و فرصت های صداوسیمایی 
پرداخت که در دهه 60 و ابتدای دهه 70 ریاست آن را برعهده داشته است. در سال هایی که فرمان صداوسیما در دست هاشمی بود، 
اتفاقات مهمی در کشور رخ داد و او توانست بدون ایجاد چالش میان گروه های موجود در کشور، بزرگ ترین و فراگیرترین رسانه 
کشور را مدیریت کند. محمد هاشمی در گفت وگو با »آرمان ملی« ضمن بازخوانی  اتفاقات دوران مسئولیتش در صدا و سیما به ارائه 

راهکارهایی به مدیران فعلی پرداخت که در ادامه می خوانید. 

روایت محمد هاشمی از 13 سال مدیریت در جام جم

پخش اعترافات سیاسی خلاف نظر امام)ره( بود 
    صداوسیما با مردم همراه شود               تومارنویسان فریب خورده هستند

دیاکو حسینی: 
گفت وگوهای آستانه می تواند به یک 

فرمت ماندگار تبدیل شود 
یک تحلیلگر ارشد سیاست خارجی در ارزیابی نشست 
آستانه اظهار داشت: همان طور که انتظار می رفت، 
اختلافاتی بین سه طرف ایران، ترکیه و روسیه درباره 
آینده شمال سوریه و بخش هایی که هنوز تحت کنترل 
حکومت بشار اسد نیست، وجود دارد. همان طور که 
ترک ها قبلا بارها گفتند، اصرار دارند که این منطقه را از 
وجود یگان های خلق که از نظر آنکارا موجودیتی علیه 
تعامل ارضی و سرزمینی ترکیه محسوب شده تصفیه 
کنند. دیاکو حسینی گفت: به نظر اختلاف مورد نظر در 
مورد این موضوع در نشست ها و دیدارهایی که به صورت 
دوجانبه برگزار شده به وضوح دیده می شد و از طرف دیگر 
به نظر می رسد آمریکایی ها، اشتیاق و انگیزه سابق را برای 
مداخله در این منطقه و امور سوریه ندارند. وی افزود: 
مشغول شدن آنها در اوکراین، اقتصاد داخلی آمریکا و 
چین باعث شد این انگیزه در دولت بایدن ضعیف شود و 
در نتیجه خلأیی ایجاد شده که از نگاه طرفین می تواند از 
یک طرف به معنای ظهور و تثبیت گروه های غیردولتی 
مانند پ. ی. د یا ی. پ. گ در شمال سوریه شود و از طرف 
دیگر از نگاه کشورهایی مانند ترکیه می تواند فرصتی 
باشد تا ترک ها این منطقه را آنطور که مدنظرشان بود 
از کردهای شمال سوریه تخلیه کنند. تخلیه به این معنا 
که فاصله آنها را از مرزهای ترکیه بیشتر کنند و از طرف 
دیگر دولت سوریه گمان می کند در چنین فضایی که 
ایجاد شده امکان این را دارد که بتواند کنترل کامل این 
مناطق را به دست بگیرد. وی ادامه داد:  بنابراین داریم 
یک پویایی را در منطقه شمال سوریه تجربه می کنیم، اما 
اینکه به کدام سمت خواهد رفت هنوز معلوم نیست و به 
نظر می رسد ترک ها از عملیاتی که پیش از این خبر دادند 
صرف نظر کنند، متقاعد نشدند. در عین حال برای انجام 
این کار حداقل رضایت کامل ایران و روسیه را نخواهند 
داشت. این تحلیلگر مسائل بین الملل در ارتباط با روند 
برگزاری نشست آستانه در دور بعد در روسیه بیان کرد: 
فکر می کنم ترک ها پذیرفته اند که امکان سرنگونی دولت 
بشار اسد وجود ندارد. بنابراین به احتمال زیاد تا همین 
امروز مانند کشورهای اروپایی و آمریکا از این سیاست هم 
عقب نشستند. اما موضوع شمال سوریه اهمیت دارد و در 
زمان ترامپ، آمریکایی ها مایل نبودند که به عنوان قدرتی 
که به راحتی متحدان اصلی خود را رها می کند شناخته 
شود. دولت بایدن هم مایل نیست چنین احساسی را در 
بین متحدان خود به ویژه در میان کردها اشاعه دهد، 
بنابراین در حال حاضر موضوع اصلی این است. حسینی 
تصریح کرد: از آنجا که این فرمت، موفق است و تا امروز 
توانسته دیدگاه های مختلف و متفاوت را به هم نزدیک 

کند، می تواند به یک فرمت ماندگار تبدیل شود. 

نگــــاه

یکی  قبل  3روز  ملی:  آرمان 
از رسانه های مکتوب در گزارشی 
تحت عنوان »سقوط تاریخی تولید 
آمار  آنچه  به  استناد  با  مسکن« 
اختصاصی عنوان شده بود وضعیت 
ساخت و ساز مسکن در شهر تهران را 
مورد بررسی قرار داده بود. در بخشی 
از این گزارش ادعا شده بود: »تیراژ 
تولید مسکن در فصلی که گذشت، 
حتی نسبت به برش فصلی رکود 
تاریخی تولید مسکن در سال 1401 
هم 42 درصد افت کرده و پایتخت از 
کف تاریخی خانه سازی هم دوباره 
سقوط کرده است.«  روز گذشته وزیر 
راه و شهرسازی با تکذیب ادعای 
تهران،  در  مسکن  تولید  کاهش 
گفت: مردم به آمارهای ناامیدکننده 
رستم  نکنند.  توجه  غیرواقعی  و 
قاسمی در واکنش به گزارش منتشر 
شده توسط یکی از روزنامه ها اظهار 
کرد: طبق آمار ارائه شده شهرداری 
تهران اوج صدور پروانه ساخت در 
پایتخت از سال های 90 تا 93 تعداد 
60 هزار تا 70 هزار پروانه صادر شده 
که تعداد زیادی از این خانه ها هم 
ساخته نشده است. وی افزود: سال 
95 حدود 11 هزار پروانه ساخت، 
سال 96 بالغ بر 14300 پروانه، سال 
97 بالغ بر 18 هزار پروانه و در سال 
98 حدود 19 هزار پروانه ساختمانی 
در تهران صادر شده است. وی 
تصریح کرد: امروز برای 313 هزار 
واحدی که به صورت خودمالکی 
ساخت آنها آغاز شده، 450 میلیون 
تومان وام از بانک دریافت می کنند. 
وی با بیان این که در شهر تهران طی 
4 ماه امسال 48 هزار پروانه صادر 
شده است، گفت: این نشان می دهد 
که بیش از 10 برابر سال های گذشته 
در شهر تهران پروانه ساختمانی 
صادر شده است. از سوی دیگر 180 
هزار واحد مسکونی در بافت های 
فرسوده با شهرداری تهران قرارداد 
امضا شده که وام آن را وزارت راه و 
شهرسازی تامین خواهد کرد. وزیر 
راه و شهرسازی با اشاره تلویحی به 

گزارش منتشر شده توسط یکی از 
روزنامه ها طی روزهای اخیر، اضافه 
کرد: این آمار، آمارهای ناامیدکننده 
و غیرواقعی است و مردم به آمارهای 

رسمی توجه کنند. 
 4 میلیون مسکن را تا پایان 
دولت سیزدهم به مردم تحویل 

می دهیم
رستم قاسمی با تاکید بر این که 
4 میلیون مسکن را تا پایان دولت 
سیزدهم به مردم تحویل می دهیم، 
گفت: هفته آینده برای ساخت 300 
هزارواحد روستایی با بنیاد مسکن به 
توافق می رسیم. به گزارش خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تسنیم، رستم 
قاسمی وزیر راه و شهرسازی درباره 
ظرفیت ثبت نام برای متقاضیان 
جدید در طرح نهضت ملی مسکن 
گفت: در تعدادی از استان های 
کشور که زمین به مقدار کافی وجود 
دارد و متقاضیان کمی کمتر ثبت 
نام کرده اند این سامانه باز شده 
و احتمالا برای تعداد دیگری از 
شهر های کشور هم باز می شود. وی 
با بیان اینکه در جایی که زمین کافی 

داریم به دنبال متقاضی هستیم 
و برای ثبت نام هم محدودیت 
نداریم ادامه داد: موظف هستیم 
3/2 میلیون واحد مسکن را بسازیم 
که با احتساب 800 هزار واحد 
مسکن روستایی 4 میلیون واحد 
خواهد شد. این 4 میلیون مسکن 
2 پارت ساخته خواهد شد.  در 
وی با اشاره به این که مسکن در 
کشور یک ساله ساخته نمی شود و 
معمولا 1/5 تا 2 سال زمان می برد، 
افزود: در زمان حاضر ساخت حدود 
یک میلیون و 300 واحد شروع 
شده که طی چند ماه آینده آنرا 
به 2 میلیون واحد می رسانیم. دو 
میلیون واحد جدید تا سقف شهری 
1میلیون واحد  آن که حدود 5/
کسری در دست اجرا داریم که 
در کمیته - کمیسیون-  ماده 5 
شورای عالی شهرسازی است که 
در حداکثر تا پایان شهریور زمین 
3/2 میلیون واحد زمین مورد نیاز 
شهری را تحویل می دهیم. وزیر 
راه و شهرسازی گفت: در بحث 
به  مسکن  ملی  نهضت  ثبت نام 

همین 4 میلیون هم اکتفا نمی کنیم 
و بر اساس دستور رئیس جمهور 
است باید نیازمندی های مردم را 
تامین کنیم. قاسمی با اشاره به آغاز 
ساخت 200 هزار واحد مسکن 
روستایی، گفت: هفته آینده برای 
ساخت 300 هزار واحد دیگر با بنیاد 
مسکن به توافق می رسیم. ما متعهد 
هستیم و اطمینان داریم که با این 
شرایطی که امروز در کشور شروع 
شده 4 میلیون واحد مسکونی در 
کشور تا پایان دولت به مردم تحویل 
خواهد شد. وی تاکید کرد: تعهد 
3 میلیون  دولت این است که 2/
واحد شهری و 800 هزار واحد 
روستایی بسازد که تا امروز، یک 
میلیون و 358 هزار واحد در کل 
کشور از عملیات فوندانسیون تا 
عملیات نازک کاری را در دست اجرا 
داریم که این عدد، عدد بی سابقه ای 
است. کل زمین هایی که در اختیار 
دولت بود یک میلیون و 60 هزار 
واحد و 2 میلیون و 200 هزار واحد 
در کل کشور شهری شروع شده که 

کار بزرگی انجام شده است. 

وزیر راه کاهش تولید مسکن را تکذیب کرد

 مردم به روزنامه ها توجه نکنند

  موضوع حجاب دوباره مورد توجه قرار گرفته است. برخی 
اتفاقات مانند درخواست یک مادر بابت بیماری دخترش از گشت 

ارشاد نیز با واکنش های زیادی همراه بوده 
است. دیدگاه شما درباره نوع برخوردی که با 

بدحجابی در جامعه صورت می گیرد چیست؟
حجاب یک موضوع دوطرفه است و مانند نماز 
خواندن و روزه گرفتن نیست. نماز خواندن و روزه 
گرفتن یک موضوع شخصی است که البته می تواند 
به شکل جمعی نیز باشد. با این وجود حجاب یک 
موضوع دو طرفه است و جنبه فردی و عمومی دارد. 
البته منظور از حجاب تنها حجاب زنان نیست و 
درباره مردان نیز وجود دارد. با این تفاوت که میزان 
حجاب در مردان و زنان با هم متفاوت است و هر کدام 
شرایط خاص خود را دارد. در شرایط کنونی جنبه 
عمومی حجاب مورد توجه قرار گرفته است. در جنبه 
عمومی هم داشتن حجاب پیامدهایی دارد و هم 
نداشتن حجاب. به همین دلیل نمی توان حجاب را 
یک موضوع شخصی قلمداد کرد و بلکه سرایت دارد. 
به دلیل اینکه سرایت دارد در صورتی که احتمال 
سرایت به غیر وجود داشته باشد و بی حجابی در 
جامعه افزایش پیدا کند می توان جلوی آن را گرفت. 
در ابتدای انقلاب برخی در زندگی مردم تجسس 
می کردند. حضرت امام)ره( هنگامی که از این ماجرا 
مطلع شدند بیانیه ای صادر و این کار را ممنوع کردند 
که کسی حق ندارد در زندگی خصوصی مردم دخالت 
کند. براساس بیانیه ای که حضرت امام)ره( صادر 
کردند تجسس در زندگی مردم و کشف علائم جرم 
جایز نیست. امام)ره( حتی برای کسانی که اقدام به 
چنین کاری می کردند مجازات تعیین کردند. خداوند 
متعال همواره یک حصار مطمئن و همراه با احترام 
برای خانواده و اعضای آن قائل است که در آیه های 

مختلف به آن اشاره شده است. 
  برخی از مصداق هایی که امروز درباره 
حجاب در جامعه وجود دارد مصداق جنبه 

عمومی حجاب نیست و بیشتر شخصی است. حد و حدود ورود 
ضابطین به محدوده شخصی حجاب تا کجاست؟

 در موضوع حجاب اینکه برخی در درون منزل خود به چه شکلی 
رفتار می کنند حتی اگر مهمان نیز داشته باشند یک موضوع است و اما 
اگر موضوع حجاب در سطح جامعه باشد موضوع 
دیگری است که هر کدام شرایط خاص خود را دارد. 
در جنبه عمومی حجاب اگر بی حجابی و یا بدحجابی 
باعث ضرر و زیان به جامعه باشد باید در حد همان 
بی حجابی امر به معروف صورت بگیرد. در غیر این 
صورت ورود به حریم شخصی افراد برای موضوع 
حجاب جایز نیست. در جنبه عمومی حجاب نیز اگر 
بی حجابی صورت بگیرد امر به معروف دارای مراتب 
است و اگر به این مراتب توجه نکنیم خودش به گناه 
تبدیل می شود. امر به معروف باید همراه با احترام 
و تکریم طرف مقابل صورت بگیرد. نباید به شکلی 
مطرح شود که طرف مقابل ناراحت شود و واکنش 
نشان دهد. در چنین شرایطی وضعیت بدتر می شود 
و کسی که حجاب مناسبی ندارد به رویکردی که 
در پیش گرفته ادامه می دهد. امر به معروف همراه 
با توهین باعث شیوع بیشتر عناد نسبت به حجاب 
می شود و ضرر و زیان آن به مراتب از سود آن بیشتر 
است. در جایی که ضرر و زیان آن برای اسلام و جامعه 
بیشتر باشد به صورت طبیعی امر به معروف و نهی از 
منکر صورت نمی گیرد و در واقع سبب ترویج منکر 

شده ایم. 
*چرا راه هایی که بتواند وضعیت حجاب را 
در جامعه ساماندهی کند وجود ندارد و این 
موضوع همچنان به عنوان یک چالش برای 

جامعه وجود دارد؟
واقعیت این است که ما هنوز برخی راه های صحیح 
درباره برخورد با بدحجابی را امتحان نکرده ایم. 
کسانی که تلاش می کنند بی حجابی و بدحجابی را در 
جامعه از بین ببرند بیشتر از روش های دفعی و یکباره 
استفاده می کنند و برخی کمتر به رویکرد تدریجی و 
تأثیرگذار اعتقاد دارند. ضرر این گونه روش ها نیز از 
سود آن بیشتر است. حجاب یک موضوع فرهنگی و 
اجتماعی است و باید با روش های فرهنگی با آن برخورد کرد. همه این 
مسائل باید در چارچوب امر به معروف و نهی از منکر رعایت شود. پیامبر 

اسلام)ص( همه احکامی که از طریق وحی از خداوند دریافت کرده بود را با 
مردم در میان نمی گذاشت. برخی از احکام تا بیست سال نزد پیامبر)ص( 
باقی مانده بود و پیامبر آنها را برای مردم بازگو نمی کرد. شرایط به شکلی 
بود که به مرور زمان برخی احکام به مردم بازگو شد. پیامبر)ص( هنگامی 
که شرایط جامعه فراهم شد این احکام را با مردم در میان گذاشتند. 
آیه هایی که درباه حجاب نازل شده در سال های پایانی زندگی پیامبر)ص( 

نازل شده است. دلیل آن نیز این بوده که پوشش 
کسانی که در مسجد حضور پیدا می کردند مناسب 
نبوده است. گاهی مرد و زن با هم نماز می خواندند 
و یا اینکه زنان در صف های جلو می ایستادند که 
این موضوع مشکل ساز بوده است. به همین دلیل 
آیه هایی نازل شد که در این مورد بحث می کرد که 
این وضعیت باید اصلاح شود. در شرایط کنونی نیز 
دعوت به رعایت حجاب باید با حفظ کرامت زنان 

جامعه و احترام به جایگاه آنها همراه باشد. 
  آیا در شرایط کنونی این اتفاق رخ می دهد 
و دعوت به حجـــاب با حفظ کرامت انسانی 

صورت می گیرد؟
حفظ کرامت انسانی و احترام به شخصیت طرف 
مقابل الزامی است. کسانی که با چنین رویکردی 
تغییر رویه نمی دهند باید امر به معروف و نهی از 
منکر شوند که آن نیز دارای مراتبی است. در مقابل 
کسانی که به هر شکلی در مقابل رعایت حجاب 
مقاومت می کنند و قصد عناد با اسلام دارند نیز نباید 
با خشونت رفتار کرد و بلکه باید در مرحله نخست با 
احترام و دعوت به آرامش رفتار کرد. حتی اگر قرار 

است کسی بازداشت شود و به زندان منتقل شود نباید احترام آن از بین 
برود و با وی رفتاری صورت بگیرد که توصیه اسلام و دین نیست. بدون 
تردید رویکرد سلبی نسبت به حجاب با کسانی که حجاب را رعایت 
نمی کنند نه تنها نتیجه بخش نیست و بلکه باعث می شود واگرایی بیشتر 
با این موضوع می شود و در سطح جامعه بازتاب مناسبی پیدا نمی کند. 
واقعیت این است یا تاکنون روش های مقابله با بدحجابی را نمی دانستیم 
و یا اگر می دانستیم به خوبی از این روش ها استفاده نکرده ایم. هنگامی 
که می دانیم استفاده از یک روش اشتباه است و نتیجه عکس به همراه 
می آورد نباید آن را انجام داد. امر به معروف در شرایطی جواب می دهد 
که بدانیم امر به معروفی که انجام می دهیم موثر واقع شود. هنگامی که 

موثر واقع نمی شود یا باید کیفیت امر به معروف را تغییر بدهیم و از راه های 
وارد شویم که اخلاقی تر باشد و موثر واقع شود و یا اینکه روش های اشتباه 

را انجام ندهیم. 
  چرا برخی همچنان اصرار دارند از راه هایی درباره حجاب 
استفاده کنند که در گذشته نتیجه نداده است؟ برای عبور از این 

مساله و استفاده از راه های فرهنگی چه باید کرد؟
ما باید روش های ترویج به حجاب را تغییر بدهیم. 
اینکه در خیابان به دختران و زنان تذکر بدهیم و اگر 
گوش نکردند با آنها به تندی رفتار کنیم و عده ای از 
آن فیلم گرفته و در سطح جامعه منتشر کنند نه 
تنها به افزایش حجاب در جامعه منجر نخواهد شد 
که شرایط را بدتر می کند و عناد بیشتری به وجود 
می آورد. در ابتدای انقلاب نیز شرایط مانند امروز 
نبود. در سال های ابتدای انقلاب کسی با کسانی که 
حجاب خود را به صورت کامل رعایت نمی کردند 
کاری نداشت. تنها با افرادی که به صورت تعمدی 
بی حجابی را ترویج می کردند و هدف آنها ضایع کردن 

حکومت اسلامی بود برخورد می شد. 
  حد و حـــدود پوشش زنان در اسلام 
کجاست؟ زنان باید چه نوع پوششی داشته 

باشند که مصداق بدحجابی نباشد؟
پوشش زنان باید به شکلی باشد که نه به خودشان 
آسیبی وارد شود و نه به جامعه. هنگامی که بی حجابی 
در جامعه باعث فساد شود باید جلوی آن گرفته شود. 
به همین دلیل آیه حجاب زمانی نازل شد که منکر 
در جامعه مسلمین افزایش پیدا کرده بود. در چنین 
شرایطی زنان امنیت نداشتند و برخی از این شرایط سوءاستفاده می کردند. 
زمانی که آیه حجاب نازل شود قرار شد مانع از سوءاستفاده از بی حجابی 
شوند و از سوی دیگر نیز زنان حجاب خود را رعایت کنند. اندازه حجاب 
نیز به حدی است که سر و سینه و بدن زنان را بپوشاند. احکام اسلام در 
زمینه های مختلف مانند رباخواری، بی حجابی و مشروب خواری به مرور و 
پس از آماده شدن جامعه اعلام و اجرا شد. باید جامعه به نتایج عمل کردن 
به احکام اسلامی و پیامدهای عمل نکردن به آن آگاهی پیدا کنند. احکام 
تربیتی در اسلام را نمی توان با اجبار انجام داد، بلکه نیازمند زمینه سازی 
است. به همین دلیل باید در ابتدا زمینه های آن را فراهم کنیم و سپس 

اقدامات لازم را انجام بدهیم. 

»آرمان ملی«-  احسان انصاری: »دخترم مریض است، دخترم را نبرید«؛ این جملات مادری است که با خواهش از گشت ارشاد می خواهد دختر مریض وی را نبرند. این اتفاق به همراه اتفاقاتی که به تازگی 
درباره حجاب در جامعه رخ داده دوباره افکار عمومی جامعه را نسبت به نوع برخورد با بدحجابی حساس کرده است. به نظر می رسد هنوز برخی حجاب را به عنوان یک موضوع فرهنگی نپذیرفته اند. »آرمان 
ملی« برای تحلیل و بررسی این موضوع و اتفاقاتی که در این زمینه در جامعه ما رخ می دهد با آیت ا... سید حسین موسوی تبریزی، دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت وگو کرده است. 
موسوی تبریزی در این زمینه معتقد است: »ما هنوز برخی راه های صحیح درباره برخورد با بدحجابی را امتحان نکرده ایم. کسانی که تلاش می کنند بی حجابی و بدحجابی را در جامعه از بین ببرند بیشتر 
از روش های دفعی و یکباره استفاده می کنند و برخی کمتر به رویکرد تدریجی و تأثیرگذار اعتقاد دارند. ضرر این گونه روش ها نیز از سود آن بیشتر است. حجاب یک موضوع فرهنگی و اجتماعی است و 
باید با روش های فرهنگی با آن برخورد کرد. توهین و رفتار خشونت آمیز درباره بی حجابی نه تنها نتیجه ای به همراه ندارد بلکه باعث عناد و دشمنی می شود.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

         امر به معروف همراه با توهین باعث شیوع بیشتر عناد با حجاب می شود          ضرر واکنش خشونت آمیز نسبت به حجاب از سود آن بیشتر است                باید از تجربیات گذشته درباره حجاب استفاده کنیم          اگر به مراتب امر به معروف توجه نکنیم به گناه تبدیل می شود
         حجاب یک موضوع شخصی نیست و جنبه عمومی دارد                                                                                                                                                                                          هنوز برخی راه های صحیح مقابله با بدحجابی را امتحان نکرده ایم 

آیت ا... سیدحسین موسوی تبریزی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

دعوت به حجاب باید با حفظ کرامت انسانی همراه باشد


